
تحقق آرزوی یک میلیون مسکن 

اینکه باید سالانه بیش از یک میلیون واحد 
مسکونی برای تامیــن نیــاز جامعه و تعادل 
در عرضه و تقاضا احداث شود تردیدی وجود 
ندارد و رویکردی اجتناب ناپذیر است، اما اینکه 
با وجود تمرکز اکثر دولت ها بر مقوله مسکن 
تاکنون اهداف دولت در این زمینه محقق نشده 
را باید در ساختارهای اقتصادی جست وجو کرد. 
در این رابطه بررسی ها نشان می دهد در ساخت 
یک میلیون واحـــد مسکونی به طور میانگین 
100 هزار متر مربــع خالص مسکونی را شامل 
می شود همچنین به ازای ساخت هر مترمربع واحد 
مسکونی به معادل یک مترمربع فضاهای خدماتی 
و رفاهی به همراه یک مترمربع زیر ساخت ها نیاز 
است که در مجموع 400 میلیون متر مربع ساخت 
را اجتناب ناپذیر می کند. البته با توجه به اینکه 
سهم بخش خصوصی در تولید مسکن بیش از 95 
درصد برآورد شده از این میزان ساخت و ساز بیش 
از 300 میلیون متر مربع سهم دولت است که اگر 
در خوش بینانه ترین حالت قیمت ساخت هر متر 
مربع را 10 میلیون تومان در نظر گرفت هزینه 
ای بالغ بر 3 هزار میلیارد تومان را شامل می شود. 
بودجه ای که از کل نقدینگی کشور نیز تجازو 
می کند، بنابراین فارغ از اینکه در چنین ساختار  
اقتصادی اجرای چنین پروژه های بزرگی امکان 
پذیر نخواهد بود، در صورتی که این پروژه به مرحله 
اجرا درآید. چالش این میزان منابع به صورت رشد 
فزاینده تورمی و تشدید نقدینگی نمایان می شود 
که مطمئنا وضعیت اقتصادی را در شرایط سخت 
تری قرار می دهد. آنچه مسلم است شاخصه های 
اقتصادی نمایانگر وضعیت ساختاری اقتصاد در 
هر کشوری است که در رابطه با کشور ما با گذشت 
4 دهه شاهد تنزل شاخصه های اقتصاد بوده ایم. 
اینکه تصور شود با شروع به کار دولت جدید تمامی 
مشکلات مسکن مرتفع خواهد شد و تمامی اقشار 
جامعه خانه دار می شوند ذهنیتی اشتباه است که 
در تضاد کامل با ساختارهای اقتصادی کشور قرار 
دارد، بنابراین به نظر می رسد نخستین سیاست 
دولت باید بر تعیین تکلیف وضعیت اقتصاد متمرکز 
شود. به معنای اینکه آیا اقتصاد دولتی متکی به 
نفت تداوم خواهد یافت و دولت علاوه بر وظیفه 
سیاست گذاری به وظیفه تولید و تجارت خود ادامه 
خواهد داد یا اینکه سیاست با تغییر ساختارهای 
اقتصادی به سمت اقتصاد آزاد و خروج دولت از 
بنگاه داری حرکت خواهد کرد. به نظر می رسد 
تا زمانی که دولت نسبت به اصلاح ساختارهای 
اقتصادی اقدام نکند رویای یک میلیون واحد 
مسکونی اگر هم محقق شود نتیجه آن به نفع اقشار 

ضعیف و متوسط جامعه نخواهد بود.

سفر رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به 
تهران در چارچوب یک سلسله نگرانی هایی است که طرف های 
مذاکره کننده با ایران پیرامون توقف مذاکرات ایران و 1+4 دارند 
و از این رو قابل تجزیه و تحلیل است. در جریان سفر مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی به تهران مذاکراتی با مقامات 
جمهوری اسلامی ایران پیرامون از سرگیری مذاکرات ایران 
در وین و همچنین از سرگیری نقش نظارتی بازرسان آژانس 
بر تاسیسات هسته ای ایران یک سلسله توافقاتی صورت گرفت. 
در جریان دیدار گروسی و محمد اسلامی، رئیس جدید سازمان 
انرژی اتمی ایران یکسری شرط هایی از سوی ایران مطرح شد 
و آن اینکه قبل از بازگشت ایران به میز مذاکره وین، کشورهای 
1+4 باید سریعا آمریکا را تحت فشار قرار دهند که تحریم های 
اعمال شده علیه ایران را لغو کند. طبیعی است که این شرط 
کاملا منطقی به نظر می رسد زیرا در گذشته ایران شش دور 
مذاکره نفسگیر و طولانی با کشورهای 1+4 شامل روسیه، 
چین، انگلیس، فرانسه و آلمان داشت اما به رغم طولانی شدن 
روند مذاکرات تحریم ها همچنان علیه ایران اعمال می شد که با 
روح توافقنامه برجام کاملا مغایرت داشت. لذا به نظر می رسد که 
سفر مدیرکل آژانس بین المللی انرژی هسته ای به تهران صرفا 
برای ارزیابی حسن نیت ایران برای همکاری با جامعه جهانی 
در چارچوب توافقنامه برجام صورت گرفته است. از سوی دیگر 
ایران به مدیرکل آژانس بین المللی اعلام کرد که ایران صرفا 
در چارچوب توافقنامه سابق برجام حاضر به مذاکره خواهد 
بود و هیچگونه برجام جدیدی برای ایران قابل قبول نخواهد 
بود. بنابراین به نظر می رسد که سفر آقای رافائل گروسی به 
تهران یک سفر موفقیت آمیزی بوده که تاثیر مثبت آن در دور 
جدید مذاکره بین ایران و کشورهای 1+4 منعکس خواهد شد 

و جامعه جهانی به این نتیجه خواهد رسید که ایران و به ویژه 
دولت سیزدهم همانند دولت های سابق این آمادگی را برای 
شفاف سازی فعالیت های هسته ای خود دارد. دولت سیزدهم 
در صورت لغو تحریم ها آماده بازگشت به تعهدات خود است 
کمااینکه در جریان سفر مدیرکل آژانس به تهران بار دیگر 
دوربین های مداربسته در تاسیسات هسته ای ایران بازگشایی 
شد و این نشانه مثبتی از سوی ایران به آژانس بین المللی انرژی 
هسته ای تلقی می شود. امری که به هر حال با اینکه با مصوبه 
مجلس مغایرت دارد اما برای ابراز حسن نیت سازمان انرژی اتمی 
ایران این اقدام انجام شد تا اطمینان لازم را به جامعه جهانی بدهد 
که ایران هیچگونه پرده پوشی در رابطه با فعالیت هسته ای خود 
ندارد و آماده شفاف سازی فعالیت های هسته ای خود می باشد. 
لذا این امر می تواند اطمینان لازم را به شورای حکام آژانس 
بدهد که ایران به رغم تغییراتی که در درون حاکمیت به وجود 
آمده، آماده همکاری با جامعه جهانی است. درخصوص اظهارات 
نسبتا تهدیدآمیز آمریکا در مورد طولانی شدن توقف مذاکرات 
طبیعی است که این اظهارنظرها برای تحت فشار قرار دادن 
ایران و بازگشت بدون قید و شرط ایران به میز مذاکرات صورت 
می گیرد. با توجه به اینکه اکنون ایران درصدد تشکیل تیم جدید 
مذاکره کننده قرار دارد، توقف مذاکرات در یک فرآیند زمانی 
مشخصی کاملا طبیعی است زیرا تیم مذاکره کننده جدید باید 
با اشراف و تسلط کامل بر محتویات توافقنامه برجام مذاکرات را 
از سر بگیرد و هرگونه شتابزدگی از سوی ایران برای بازگشت به 
مذاکرات نتیجه مثبتی برای جمهوری اسلامی نخواهد داشت. 
لذا اظهارنظر مقامات آمریکایی در مورد ایران پس از دیدار اخیر 
نفتالی بنت، نخست وزیر اسرائیل از آمریکا و تحت فشار لابی 
صهیونیستی صورت گرفته است. این تهدیدات ایران را مجبور 
نخواهد کرد که به صورتی شتابزده و بدون برنامه ریزی به میز 
مذاکرات بازگردد زیرا بازگشت ایران به مذاکرات وین بدون 
گرفتن تضمین لازم برای لغو تحریم ها نتیجه مثبتی برای ایران 

نخواهد داشت.

سفر گروسی به ایران و هم توافق  بیشتر حکم یک مسکن را 
دارد تا درمان. چون هنوز اختلافات ایران با آژانس و جامعه جهانی 
بر سر پرونده فعالیت های هسته ای و موارد اختلافی به قوت خود 
باقی است. در کنار آن هنوز دولت رئیسی موضع مشخصی را در 
قبال زمان آغاز مذاکرات وین برای احیای برجام اعلام نکرده است. 
بنابراین قطعاً این تاخیرهای مداوم و عدم اعلام زمان مشخص 
برای آغاز مذاکرات وین از سوی دولت تا یک جایی قابل پذیرش 
است و جامعه جهانی تا یک مقطع و برهه ای با این سیاست ابهام 
دولت رئیسی مماشات خواهند کرد. اعتقاد دارم که تا حدی تابوی 
مذاکرات برای احیای برجام شکسته شده است. دیگر خبری از 
تجمع و تحصن علیه سفر گروسی در مقابل وزارت امور خارجه، 
سازمان انرژی اتمی و یا مجلس نیست، چرا؟! چون دولت آنها، روی 
کار آمده است.  البته تغییر لحن و تغییر گفتمان در سیاست خارجی 
و دیپلماسی به خصوص در حوزه پرونده فعالیت های هسته ای و 

مذاکرات وین برای احیای برجام در حوزه اختیارات رهبری است؟ 
پس باید دید که تغییر فضای سیاسی و یکدست شدن قدرت این 
آسودگی خیال و تضمین را به حاکمیت می دهد که به سمت تغییر 
لحن و تغییر گفتمان هم برود. اختلافات بین ایران با طرف های 
مذاکره کننده یعنی اعضای 1+4و همچنین آمریکا به قدری 
بالاست که به این زودی ها مسئله توفیق در مذاکرات و احیای برجام 
حاصل نخواهد شد، به گونه ای که حتی در همان مذاکرات پیشین 
در دولت روحانی بارها و به کرات عنوان داشتم که این مذاکرات به 
نتیجه خاص و ملموسی در زمینه احیای برجام و لغو تحریم ها منجر 
نخواهد شد که نهایتاً هم چنین شد. ضمن اینکه چند نکته مهم 
را هم باید مد نظر قرار داد. در مقام نخست علاوه بر آنکه ایران هم 
انتظارات خود را به شدت افزایش داده است از آن طرف آمریکایی ها 
در کنار اروپا سعی دارند، هم بازه زمانی و هم تعهدات فرابرجامی 
را به توافق پیشین بیفزایند. چنانی که خود جو بایدن به صراحت 
عنوان داشته است که توافق سال ۲015 برای آمریکا دیگر اهمیتی 
ندارد، لذا باید یک توافق جدید در دستور کار قرار گیرد، چون عمر 
توافق سال ۲015 تا 4 سال دیگر یعنی در سال ۲0۲5 به پایان 

خواهد رسید...

سفر گروسی و گام های مثبت مذاکرات 

توافق با آژانس »مُسَکن« بود، نه »درمان«

بیت ا... ستاریان 
 تحلیلگر اقتصاد مسکن

در توصیه کیهان به اصلاح طلبان برای حضور در کنار برادران 
و خواهران افغان برای مقابله با طالبان این نکته مستتر است که 
گویا آقایان اصولگرا مردان میدان سخت و عمل هستند و اگر از 
کسی دفاع می کنند به لفاظی اکتفا  نمی کنند و جانانه به دفاع 
می پردازند و این معنا بدون تبعیض راجع به همه مسلمانان از 
شرق دور تا غرب جاری است! لابد مثال آنها سوریه و عراق است 
که البته ادعایی بی مبنا و بی مصداق است. کدام سیاستمدار 
اصولگرا را سراغ داریم که به سوریه یا عراق رفته باشد؟ اگر 
منظور مستشاران نظامی ایران است که قطعا ارتباطی به 
جناح بندی های داخلی ندارد و خرج کردن از زحمات آنها در 
واقع مصادره منفعت جویانه در امور سیاسی داخلی  و مذموم 
و غیراخلاقی است. به نظر نگارنده انبوه پاسخ ها به این سخن 
سست حمایت از مردم افغانستان دارای یک نقص بود که پر 
کردن آن ضروری می نماید. بله نه تنها اصلاح طلبان بلکه هر 
آزاده ای در قبال فجایع کنونی افغانستان مسئولیت دارد و اگر 
توان و امکانش را داراست باید سریعا به آن عمل کند. بسیاری از 
جوانان اصلاح طلب مشتاقانه حاضرند که از مردم مظلومی که در 
دره پنجشیر تنها و بی کس به محاصره افتاده اند به صورت عملی 
دفاع کنند و حتی در این راه شهادت را به جان پذیرا باشند. در این 
زمینه بنده از دوستان متعددی پرسیده ام و آمادگی آنها را دیده ام 
و حتی در میان خانم ها هم کسانی هستند که حاضرند آموزش 
دیده به یاری مظلومان پنجشیر بروند. این معنا را کثیری از 
اصلاح طلبان و خانواده هایشان در دفاع مقدس به اثبات رسانده اند 
که بعضا تا رده های فرماندهی به دفاع از میهن خود پرداخته، 
بسیاری از آنها هنوز ترکش در بدن دارند و باز بسیاری از آنها 
برادران و فرزندان شهید هستند. اصلاح طلبان دیگری هم هستند 
که جسمی رنجور دارند و آرزویشان رزم در کنار ستم دیدگان در 
مقابل متحجران است ولی چه کنند که این توفیق از آنان سلب 
است و باید از راه های دیگر به همنوعان خود کمک کنند، اما اگر 
فرض کنیم که اصولگرایان خصوصا سیاستمدارانشان قهرمان 
مبارزه با داعش در عراق و سوریه هستند، آیا بدون سازمان دهی 
تشکیلاتی و لجستیکی هرکس چوب و چماقی برداشته به جنگ 
داعش رفته اند؟ مسلما اگر بنا باشد روزی یک سرباز از ایران به 
افغانستان رود باید مجهز باشد و از سوی حاکمیت معبری مهیا 
شود و از نظر سیاسی هم اخطارهای لازم و رسمی به طالبان داده 
شود. برای این منظور ابتدا لازم است که دولت قانونی افغانستان 
که هم اکنون معاون رئیس جمهور سابق این کشور در کنار جبهه 
مقاومت است، رسما از دولت ایران تقاضای کمک کند تا حضور 
ایران تجاوز به حریم یک کشور غیر محسوب نشود. درست مثل 
سوریه و عراق که دولت هایشان از ایران کمک خواستند. اما اگر 
همه این مقدمات مهیا شود مشکل بزرگتری وجود دارد که اتفاقا 
اصلاح طلبان با همه همدلی که با برادران و خواهران افغان خود 
دارند حضور فیزیکی شان هرگز مفید نیست و کمکی به ملت 
افغانستان نمی کند. ملت افغانستان نیازمند نیروی انسانی نیست 
کما اینکه اگر همه دولت های خارجی در عراق و سوریه از مداخله 
در این کشورها پرهیز می کردند قطعا مشکلات این ملت ها زودتر 
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آرمانملی:نشست شــــورای حکـــام آژانس 
بین المللـــی انرژی اتمــی از روز گذشته آغاز 
شده و ایران از مهم ترین محورهای ایــــن دور 
از نشـــست شورای حکام خواهد بود. هر چند 
که مقامات کشورمان و مدیرکل آژانس از شرایط 
مطلوب مذاکره و توافق سخن می گویند اما در ...

آرمانملی:اجرای قانون اخذ مالیات از خانه های 
خالی و لوکس در حالی همچنان با چالش و  تاخیر 
در اجرا مواجه شــده که ســازمان امور مالیاتی 
از عدم معرفی واحدهای خالــی تا این لحظه به 
این سازمان خبر داده است؛ موضوعی که نشان 
می دهد به رغم تمامی اظهار نظرات و حواشی که 
در خصوص اجرای این قانون مطرح است و حتی 

برخی از اپلیکیشن های مسکن نیز اجرای آن ...

آرمانملی:مدتی هســت که در شــبکه های 
اجتماعی و در میان هزاران اتفاقات بد، نمونه ای 
ازموزیک ویدئوهای دسته جمعی باب شده است 
که برای لحظاتی دلخوشی و شادی را برای مردم 
به ارمغان می آورد. گروه های متفاوتی متشکل از 

هنرمندان دختر و پسر که موزیک ویدئوهای ...

»آرمانملی«
روایتمیکند:

 بازهم شادي را  
از مردم گرفتيد... 
بعدازبرخوردباآببازیدر

کاروانسرایدلیجان،نوبتبهاحضارگروه
موسیقیدرخانهصنیعیدزفولرسید

»آرمانملي«
گزارشميکند:

ماليات   بر خانه هاي 
خالي  به كجا رسيد؟ 

عدمهمخوانیآمارهاباواقعیتمسکن

»آرمانملی«ازآغازنشست5روزه
شورایحکامآژانسبینالمللیانرژیاتمی

گزارشمیکند

تعامل براي رفع 
اختلافات با آژانس 

آمریکا:علیهایران
قطعنامهصادرنمیکنیم

مجیدرضاییانازفعالیتهایمدرسه»روزنامهنگاری
ومطالعاترسانه«میگوید

همینصفحه

سخــــن روز

صفحه11

 یادداشت 2

یاد داشت 1

سفر رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی به تهران در چارچوب یک سلسله نگرانی هایی است 
که طرف های مذاکره کننده با ایران پیرامون توقف مذاکرات 
ایران و 1+4 دارند و از این رو قابل تجزیه و تحلیل است. در 
جریان سفر مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به 
تهران مذاکراتی با مقامات جمهوری اسلامی ایران پیرامون 

از سرگیری مذاکرات ایران در وین...

سفر گروسی و گام های مثبت مذاکرات 

جعفر گلابی 
روزنامه نگار

اینکه باید سالانه بیش از یک میلیون واحد مسکونی 
برای تامین نیاز جامعه و تعادل در عرضه و تقاضا احداث 
شود تردیدی وجود ندارد و رویکردی اجتناب ناپذیر است، 
اما اینکه با وجود تمرکز اکثر دولت ها بر مقوله مسکن 
تاکنون اهداف دولت در این زمینه محقق نشده را باید در 

ساختارهای اقتصادی جست وجو ...

در توصیه کیهان به اصلاح طلبان برای حضور در کنار 
برادران و خواهران افغان برای مقابله با طالبان این نکته 
مستتر است که گویا آقایان اصولگرا مردان میدان سخت 
و عمل هستند و اگر از کسی دفاع می کنند به لفاظی اکتفا  
نمی کنند و جانانه به دفاع می پردازند و این معنا بدون 

تبعیض راجع به همه ...

تحقق آرزوی یک میلیون مسکن 
بیت ا... ستاریان 

 تحلیلگر اقتصاد مسکن

همینصفحه

همینصفحه

  دفاع اصلاح طلبانه و مسئولانه از افغانستان

حسن هانی زاده
تحلیلگر مسائل بین الملل

صفحه  6

رئیسسابقسازمانتوسعهتجارت:بسیاریازکشورهاریسکتجارتباایرانرانمیپذیرند

قفــلFATF بر»تجــارت خارجــی«
نمایندهمجلس:تصمیمگیریدربارهFATFمنوطبهلغوتحریمهاست

 از برنامه 
 آموزش هاي 
 تخصصي تا 
 راه اندازي 
 کلینیک 
رسانه

درنامهاستادانحقوقدانشگاههای
کشورمطرحشد:

هشدار ۲۴۱ 
حقوقدان به مجلس 

برای حرفه  وکالت

سخنگویوزارتخارجه:

برای واردات فایزر و مدرنا 
محدودیت نداریم

آژانسهیچدسترسیبهمحتویات
دوربینهاندارد

»آرمانملی«بررسیمیکند:

قیمتنجومیپرواز
بهسمتنجف

باافزایشمراجعهبهسامانهسماح،
قیمتهایبلیتهواپیمابهنجف
تا40میلیونتومانرسید!

آرمانملی:»هشــدار ۲41 استاد حقوق 
دانشگاه های کشور  به نمایندگان مجلس 
از تبعات زیانبار و گســترده طرح موسوم 
به صدور مجوزهای کسب و کار و  پرهیز از 
اعمال آن بر حرفه وکالت دادگستری و حق 
دفاع مردم که در بین این اسامی، نام اساتید 
صاحب نام حقــوق همچون دکتر صفایی، 
دکتر درودیان، دکتر اخلاقی، دکتر آشوری 

و دکتر ضیایی بیگدلی، دکتر محبی...
صفحه9

صفحه 9

صفحه2 عکس:آرمانملی/فاطمهفتاحی

گفت وگوهای  آرمان ملی                                                

حمیددرخشان:

چمنمصنوعیکارپرسپولیسرا
صفحه 11سختمیکند!

مهدیذاکریان:

اختلافآمریکاواروپابهنفعماست؛
صفحه 6استفادهکنیم

نگاهی به نقش عراقچی در برجام  

این روزها، اسم دکتر عراقچی در رسانه ها و شبکه های 
اجتماعی بسیار به چشم می خورد چرا که بسیاری از مردم با 
علاقه - و بعضاً با نگرانی - اخبار مربوط به نقش آینده ایشان 
در دولت جدید و پرونده هسته ای را به دقت پیگیری می کنند. 
شخصاً وقتی اسم ایشان را می شنوم ناخودآگاه یاد سلسله 
جلسات استماع کنگره پس از انعقاد برجام - به ویژه  جلسه 
مربوط به بررسی قطعنامه ۲۲31 و برنامه موشکی - می افتم  
که در آن، سناتورها، کارشناسان و مقامات دولت اوباما بر سر 
آنچه تیم مذاکره کننده ایران - با ابتکار خاص دکتر عراقچی - بر 
سرشان آورده بود به جان هم افتاده بودند! در این جلسات - 
آنطور که در  بایگانی کنگره ثبت  شده- اغلب سناتورها اذعان 
۲۲31( به  می کردند که قطعنامه جدید شورای امنیت )
نحوی تنظیم شده که برنامه موشکی ایران از ضرب ممنوعیت 
بین المللی خارج شده و به دولت وقت ایراد می گرفتند چرا در 
روند مذاکرات تن به چنین عباراتی در متن داده است؟در آن 
جلسه، سناتور باب کورکر - رئیس  کمیته روابط خارجه مجلس 
سِنا - در انتقاد از ضعف مذاکره کنندگان دولتِ اوباما در برابر 
همتایان ایرانی اینگونه اظهار داشت که: »به نظر می رسد ]از 
این پس[ ایران می تواند بدون واهمه از برخوردِ شورای امنیت 

سازمان ملل محدودیت ها را به چالش بکشد«...

رضا نصری 
کارشناس روابط بین الملل 

یاد                                               د                                               اشت های آرمان ملی                                                
سرمقاله:صادقزیباکلام

مُسکنیبهنام
توافقباآژانس

جلالخوشچهره

توافقایرانوآژانس
دروقتاضافه

رحمتالهبیگدلی

تفاوتمواجهه
بایکسفر

دکترمسعودلطیفیان

چالشمصرفآفتکشهایشیمیایی
درامنیتغذایی

صفحه6 

صفحه 9

صفحه2

صفحه2

فریدون مجلسی در گفت و گو با »آرمان ملی«: 

صفحه 3

ادامهصفحه2

ادامهصفحه6ادامهصفحه6

گروهیکهامروزدرایرانبهقدرترسیدهاند،
آگاههستندکهبرایتداوممدیریت
بایدازلبهتیغفاصلهگرفت

 تصميم عاقلانه ايران
 صدور قطعنامه را 
منتفی كرد 


